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خبرخبر

از سامانه »هشدار سیل« چه خبر؟

برگزاری  از  رئیس سازمان هواشناسی کشور 
مناقصه برای راه اندازی فاز دوم سامانه هشدار 
این  برگزاری  با  کرد:  اظهار  و  داد  خبر  سیل 
اطلاعات  به  بتوانیم  تا  تلاشیم  در  مناقصه 
در  رودخانه ها  آب  دبِی  شرایط  از  بیشتری 
بالادست و مراکز جمعیتی دست یابیم. سامانه 
به  دست یابی  شیوه های  از  یکی  سیل  هشدار 
به  آبریز است که  اطلاعات درباره حوضه های 
پیش بینی های با کیفیت و اثر محور در بازه زمانی 
و  راه اندازی  برای  و  می کند  کمک  کوتاه مدت 
فعالیت  آن به اطلاعات از سوی غالب دستگاه ها 
نیاز است. این سامانه دو بخش اصلی نرم افزاری 
و سخت افزاری دارد. بخش سخت افزاری همان 
تجهیزات  یعنی  است،  دیدبانی  شبکه  توسعه 
شبکه باران سنجی و یا تجهیزات شبکه رادارهای 
کشور که باید تکمیل شود و در کنار این موارد 
زیرساخت اعم از زمین، اینترنت، سرورهایی برای 
عملیات پردازشی نیاز است. در حوزه نرم افزاری 
نیز  پیش بینی های کاربردی با جفت کردن دو 
مدل هواشناسی و حوزه کاربردی انجام می شود.

رئیس سازمان هواشناسی درباره لزوم ایجاد و 
تقویت این سامانه گفته بود: نکته ای که توسط 
می شود  توصیه  ما  به  بین المللی  سازمان های 
این است که لزوما نیاز نیست که میزان بارش 
توسط ما اعلام شود. در واقع عدد مهم نیست. 
انجام  آن  تاثیرات  اساس  بر  باید  پیش بینی ها 
شود. برای مثال ما باید بدانیم که نفوذپذیری 
خاک محل مورد نظر چقدر است؟ همچنین باید 
بدانیم که سازه های ناپایدار در برابر باد کدامند؟ 
این ضرورت وجود پایگاه داده ای جامع که همه 
این اطلاعات را شامل شود را به ما گوشزد می کند 
بنابراین این سامانه به پیش بینی های اثرمحور 

کمک می کند.
سحر تاجبخش در گفت و گو با ایسنا درباره 
آخرین وضعیت سامانه هشدار سیل اظهار کرد: 
وزارت  سوی  از  مناسبی  همکاری  خوشبختانه 
نیرو و جهاد کشاورزی انجام شده است چون 
به منظور اجرای قانون مدیریت بحران، سازمان 
هواشناسی مکلف است که با تمام دستگاه ها 
به ویژه این دو وزارتخانه در حوزه سیل در ارتباط 

باشد. 
سازمان هواشناسی باید داده ها و اطلاعاتی را از 
دستگاه ها دریافت کند چراکه در کشور به برخی 
اطلاعات همچون دبی رودخانه ها باید دسترسی 
برخط داشته باشیم. بخشی از این کار انجام شده 

است.
وی افزود: فاز یک راه اندازی نرم افزار سامانه 
هشدار سیل سال گذشته انجام شد و همکاران 
از  پیش بینی  مراکز  در  هواشناسی  سازمان 
اطلاعات ۵۵۰ نقطه استفاده می کنند. پیش بینی 
انجام  کشور  از  نقطه   ۵۵۰ در  تنها  آب  دبی 
می شود اما اصلا کافی نیست چراکه کشور ما 
بسیار پهناور است و توپوگرافی بسیار پیچیده ای 

دارد.
اختیار  در  اطلاعات  این  از  برخی  افزود:  وی 
دریافت  را  آن  از  بخشی  که  بود  نیرو  وزارت 
کرده ایم. این اطلاعات درباره شرایط حوضه های 
نیز  را  مدل ها  اجرای  دوم  فاز  برای  بود.  آبریز 
در دستور کار قرار دادیم که به صورت مناقصه 
برگزار می شود و طی هفته آینده برنده مناقصه 
مشخص خواهد شد و فکر می کنم تا یک سال و 
نیم آینده بتوانیم فاز دوم سامانه هشدار سیل را 

نیز راه اندازی کنیم.
داد:  ادامه  هواشناسی کشور  رئیس سازمان 
سامانه  برای  افزاری  سخت  بخش  در  آنچه 
شبکه  توسعه  می آید،  شمار  به  سیل  هشدار 
کار  دستور  در  آن  بنابراین  است  دیدبانی 
است.  ما  اصلی  وظایف  جزو  و  داده ایم  قرار 
خوشبختانه توانسته ایم طی سال های اخیر در 
ایستگاه های  و  خودکار  ایستگاه های  توسعه 
باشیم  داشته  خوبی  فعالیت های  باران سنجی 
اما در زمینه رادارها که یکی از ابزارهای موثر در 
پیش بینی های کوتاه است، باید بتوانیم کشور 
را به رادارهای بیشتری تجهیز کنیم و ضرورت 
تامین اعتبار قابل توجه در این حوزه وجود دارد.

با  البته  کرد:  تصریح  پایان  در  تاجبخش 
اعتباراتی که سازمان هواشناسی دارد، برنامه را 
پیش  خواهیم برد اما برای افزایش سرعت انجام 

کار، نیازمند منابع مالی بیشتری است.

کمک بخش خصوصی برای اجرای طرح در 
2 استان

محدودیت های بودجه ای برنامه 
»شیرمدرسه«

وزارت  جامعه  تغذیه  بهبود  دفتر  مدیرکل 
با اشاره به محدودیت های بودجه ای  بهداشت 
گفت:  »شیرمدرسه«،  برنامه  اجرای  برای 
پا  لبنی  صنایع  و  لبنیات  انجمن  خوشبختانه 
برنامه  مناسب  اجرای  برای  تا  گذاشتند  پیش 
شیر مدرسه به دولت کمک کنند و در این راستا 
فارس، بخش  و  استان خراسان رضوی  دو  در 
خصوصی، خیرین و انجمن لبنیات اعلام آمادگی 

کردند که شیرمدرسه را تامین کنند. 
دکتر احمد اسمعیل زاده در گفت وگو با ایسنا، 
درخصوص سیاست  وزارت بهداشت برای اجرای 
برنامه  ارائه شیر در مدارس، گفت: طبق قانون، 
انجام برنامه شیرمدرسه بر عهده وزارت آموزش و 
پرورش است و وزارت بهداشت به عنوان متولی 
سلامت جامعه نقش مطالبه گر دارد. سالیان 
سال است که برای بهبود وضعیت مصرف شیر 
و لبنیات یکی از بازوان قوی را برنامه شیرمدرسه 

می دانیم که قانون آن مصوب شده است.
وی با اشاره به اینکه طی سالیان قبل به دلیل 
برای  لازم  بودجه  مالی،   محدودیت های  برخی 
اجرای برنامه در اختیار وزارت آموزش و پرورش 
قرار نمی گرفت، اظهار کرد: البته از ابتدای سال 
این بخش  وزارتخانه مسئول در  جاری هر دو 
شدیدا به دنبال اجرای برنامه شیرمدرسه بوده اند 

تا امسال بدون مشکل اجرایی شود.
وزارت  جامعه  تغذیه  بهبود  دفتر  مدیرکل 
به  که  اطلاعاتی  طبق  البته  افزود:  بهداشت، 
امسال  که  می دانیم  است،  رسیده  ما  دست 
خود وزارت آموزش و پرورش موفق به دریافت 
است  نشده  شیرمدرسه  برنامه  اجرای  بودجه 
اما، خوشبختانه انجمن لبنیات و صنایع لبنی پا 
پیش گذاشتند تا برای اجرای مناسب برنامه شیر 

مدرسه به دولت کمک کنند.
استان  دو  در  راستا  این  در  کرد:  تاکید  او 
خصوصی،  بخش  فارس،  و  رضوی  خراسان 
خیرین و انجمن لبنیات اعلام آمادگی کردند که 
شیرمدرسه را تامین کنند اما، نمی توان تنها به 
بخش خصوصی متکی بود و سازمان برنامه و 
بودجه و وزارت آموزش و پروش باید بودجه لازم 

برای برنامه شیر مدرسه را تامین کنند.
اسمعیل زاده با اشاره به اینکه برای رفع موانع و 
چالش های این بخش راهکارهایی از سوی بخش 
خصوصی پیشنهاد شده است، تصریح کرد: در 
حال بررسی این راهکارها هستیم تا بخش های 
اجرایی را اصلاح کنیم. طی مکاتباتی که با وزارت 
آموزش و پروش داشته ایم اعلام کردیم که اگر 
قرار است بخش خصوصی به کمک اجرای برنامه 
مناطق روستایی،  اولویت  با  بهتر است  بیاید،  

حاشیه شهری و نهایتا شهری انجام شود.
وی افزود: اگر دولت بتواند تامین بودجه کند 
استان  برنامه، ۸  اجرای  در  ما  اولویت  طبیعتا 
بلوچستان،   و  سیستان  مانند  برخوردار  کمتر 
هرمزگان، کرمان و... است که البته هنوز به دلیل 
محدودیت های بودجه ای به این مرحله نرسیدیم. 
او درخصوص پروتکل های ارائه شیرمدرسه،  بیان 
این  به  شیرمدرسه  برنامه  دستورالعمل  کرد: 
صورت است که شیر با چربی ۲.۵ درصد هر 
اما، محدودیت  ارائه شود  روز به دانش آموزان 
منابع طی سالیان اخیر سبب شد برنامه آنگونه 

که طبق دستورالعمل است، اجرایی نشود.
وزارت  جامعه  تغذیه  بهبود  دفتر  مدیرکل 
که  نیز  اکنون  کرد:  تاکید  پایان،  در  بهداشت 
بخش خصوصی برای اجرای برنامه در دو استان 
اقدام کرده است ما همین دستورالعمل را مطرح 
پیشنهاد  دارند  محدودی  منابع  اگر  اما  کردیم 
ما ارائه شیر به مدت سه روز در هفته است. 
است  مقرر  فعلا  دولت  ورود  با  خوشبختانه 
برنامه شیر مدرسه به صورت دو بار در هفته 
در کشور شروع شود تا در مراحل بعد برنامه 

همه ما اتفاقات ناخوشایندی را در زندگی تجربه 
آنها  با  توانسته ایم  زمان  گذشت  با  اما  کرده ایم، 
کنار بیاییم. در برخی موارد، این حوادث و عوارض 
ناشی از آن به راحتی از ذهن پاک نمی شوند. این 
وضعیت پیچیده  معمولاً تأثیر قابل توجهی بر زندگی 
و  تشخیص  عدم  صورت  در  و  دارد  افراد  روزمره 
این  از  می گذارد.  بر  جای  جدی  عواقب  درمان، 
وضعیت با عنوان اختلال »استرس پس از سانحه« 
 )PTSD )Post-traumatic stress disorder یا
یاد می شود. این عارضه در افرادی به وجود می آید 
که یک رویداد آسیب زا را تجربه کرده یا شاهد آن 
بوده اند. حال این رویداد آسیب زا می تواند جسمی 

یا روحی باشد.
مهدی اسماعیل تبار، روانشناس و نویسنده، در 
گفت وگو با خبرآنلاین از اهمیت سندروم استرس 
ایران  امروز  بر جامعه  آن  اثرات  و  از سانحه  پس 
می گوید: »انسان سه گانه ای دارد که شامل جسم، 
فکر و روان اوست. سلامت کلی انسان نیز در گروی 
امنیت و سلامت این ابعاد است. هر فرد ایرانی در 
طول سال های اخیر و با ظهور شبکه های اجتماعی، 
تجربیات تازه و جدیدی را در زندگی و خانواده کسب 
کرده است که شاید برخی از این تجربه ها خوشایند 
نبوده و آسیب های روانی را برای او در بر داشته اند. 

»خودکشی یا مرگ خودخواسته« را می توان یک 
مثال مهم برای این واقعیت در نظر گرفت. ما هرگز 
به اندازه ۱۰ سال اخیر خبر مرگ خودخواسته ی اقشار 
مختلف اعم از مجری، بازیگر، خبرنگار، دانش آموز و 
... را نشنیده بودیم. هرچند آمار خودکشی در جامعه 
ایرانی به نسبت جوامعی هم چون امریکا کمتر است، 

اما نسبت به خودِ جامعه ایرانی چطور؟«
انسان موبایلی، برده شبکه های اجتماعی

و  ایرانی  جامعه  امروز  مشکلات  اسماعیل تبار 
تغییرات مربوط به آن را ناشی از سه اصل می داند 
امروزه  ما  جامعه  که  »اکثر مشکلاتی  می گوید:  و 
نخست  وهله  در  می کند،  نرم  دست وپنجه  آن  با 
خانواده ها  و  شهروندان  اطلاعات«  »ورودی  به 
برمی گردد؛ جامعه ای که حتی در طول شش ماه 
تهران  را در شهرهای  نرخ طلاق  بالاترین  گذشته، 
)پایتخت سیاسی( و مشهد )پایتخت مذهبی( داشته 
است. انسان ها که با هدف طلاق و جدایی با یکدیگر 
ازدواج نمی کنند، پس این تصادف مربوط به برآورد 
شناختی ما از خودمان است. من از امنیت روانی 
صحبت می کنم و دیدگاه من این است که منشأ 
بخشی از این اتفاقات، وابسته به ورودی اطلاعات 

ماست.
مربوط  هم  مشکلات  و  مصائب  این  از  بخشی 
»انسان  است؛  افراد  شخصیت  شدن  موبایلی  به 
موبایلی« تحرک کمتری دارد و قاعدتاً برای دستیابی 
به هرچیزی کمتر درجا می زند. این مفهوم بر گروهی 
اطلاق می شود که ورودی تمام دیتا و اطلاعاتشان 
از شبکه های اجتماعی است، این شبکه ها به افکار 
و اعمال انسان جهت می دهند و به نوعی او را برده 

خود می کنند.
بخش دیگر ناشی از عدم تأمین »امنیت روانی« 
در جامعه امروز ماست. صدها کشور در دنیا وجود 
دارند، اما آیا مراکز آموزشی کشورهای دیگر هم به 
ایرانی طی یک سال  اندازه مدارس و دانشگاه های 
اخیر با این حجم حاشیه و بحران روانی و امنیتی 

مواجه بوده اند؟«
فهم جمعی، راهی برای حل مشکلات 

این روانشناس، با تمثیل روابط فرا دست و فرو 
دست و نحوه برخورد طرفین، به ارائه راهکار برای 
»مشکلات  می گوید:  و  می پردازد  چالش ها  رفع 
همواره وجود دارند، اما باید برای حل آنها راهکاری 

هم ارائه کرد. مقصود من از این گفت وگو رسیدن 
به آن راهکار است. به عنوان مثال، من به واسطه 
مشکلی که برایم پیش آمده و حتی جنبه عمومی 
هم دارد، می خواهم شهردار تهران را ببینم، اما مقام 
امکان را برای من فراهم نمی کند، رفتار  این  بالاتر 
درستی با منِ شهروند ندارد یا دست کم پاسخ درستی 
به من نمی دهد. چنین برخوردی بیشتر شبیه یک 
اتفاق خیلی شبیه رفتار برخی  این  لجبازی است. 
والدین در چارچوب خانواده است؛ فرزند شکایت و 
گله ای مطرح می کند که شاید خوشایند پدر و مادر 
نیست، پدر و مادر هم درگیری های خودشان را دارند 
و چندان اعتنایی به مشکل فرزند نمی کنند و با لحنی 
تهدیدآمیز به او می گویند »بهت می فهمانم« که حالا 

وقت این حرف ها نیست. 
به عنوان یک روانشناس می گویم چنین رفتاری 
مقابل  فرد  می شود  باعث  و  نیست  بزرگ منشانه 
تو  »به  ادبیات  کند.  پیدا  لجبازی  شخصیت 
می فهمانم« کار به جایی نمی برد و باید آن را به »با 

هم می فهمیم« تغییر داد.«
فرار از مشکلات، نتیجه ترس است

انسان موبایلی به واسطه  باور اسماعیل تبار،  به 
شبکه های اجتماعی، ورودی اطلاعات زیادی دارد. 
همانطور که یک فرد در مواجهه با یک مار سمی، 
سعی می کند محل حادثه را ترک کرده و فرار کند، 

پس می توان نتیجه گرفت فرار نتیجه ترس است.
از  ناشی  ترس  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  او 
همان  به  ترس  »این  می دارد:  اذعان  چیست، 
ورودی اطلاعات برمی گردد.چند سال پیش با یکی 
از خبرگزاری ها یک گفت وگوی تصویری داشتم، اما 
صحبت های  تمام  مصاحبه،  خروجی  در  دریافتم 

زاکانی حذف  آقای  و  تهران  پیرامون شهرداری  من 
شده بود. چرا؟ اگر من شهروند به سیستمم اعتماد 
نکنم، اصلاً سنگ روی سنگ بند نمی شود. در چنین 
شرایطی، سیستم حاکمیتی معنای بالاتری به نام 
»اعتماد« را از دست می دهد. در خانواده و مدرسه 
آن  در  دانش آموز  یا  فرزند  گاه  است؛  همین  هم 
محیط به اجبار تن به رعایت قانونی می دهد که هیچ 
اعتقادی به آن ندارد، اما در خارج از محیط هرگز آن 
عمل را انجام نخواهد داد چون باور او چیزی دیگری 

است. باور هم یک شبه به وجود نمی آید.«
استرس پس از سانحه، تهدیدکننده امنیت روانی 

اختلال روانی »استرس پس از سانحه« همان طور 
که از نام آن پیداست، در افرادی ایجاد می شود که 
یک رویداد آسیب زا یا به عبارتی یک تروما را تجربه 
کرده اند. این اختلال می تواند افراد را در هر سن، 

جنسیت یا فرهنگی تحت تأثیر قرار دهد.
این  در  روانشناس  یک  به عنوان  اسماعیل تبار 
باره می گوید: »باور به شبکه های اجتماعی بسیار 
هولناک تر از یک جنگ فیزیکی است؛ شما هشت 
در  گذشته  ماه  هشت  با  را  تحمیلی  جنگ  سال 
ایران مقایسه کنید، چقدر فشار روانی به جامعه 
تحمیل شده؟ همین الآن اگر جویای احوال روانی 
می دهد؟  به شما  یک شهروند شوید، چه جوابی 
قابل پیش بینی است. اختلال یا سندروم اضطراب 
یا استرس پس از سانحه امروزه در کشور ما چیز 
عجیبی نیست. از حدود یک سال گذشته و اتفاقاتی 
که شاهد آن بودیم، حجم انبوهی اطلاعات وارد ذهن 
ما شده که امنیت و سلامت روان هر فرد را به طرق 
نشاط  داشت  توجه  باید  می کند.  تهدید  گوناگون 
اجتماعی قبل از اینکه فرد به آشتی شخصی با خود 

برسد، ممکن نیست.«
مشکلات امروز، حاصل تربیت نادرست دیروز

تأمین  برای  راهکار  ارائه  ضمن  روانشناس،  این 
امنیت روانی، خطاب به عامه مردم می گوید: »حالا 
به کسی  نه  است،  این چنین  اجتماعی  شرایط  که 
اعتماد داریم و نه کسی با ما صادق است، ما باید به 
فکر خودمان باشیم، به فکر اینکه برنامه ریزی کنیم؛ 
مثلاً ساعت استفاده از موبایل را کنترل کنیم. موبایل 
واقعیتی است که بر تمام ابعاد زندگی تأثیر می گذارد 
و ما این مفهوم را نتوانستیم به فرزندان خود منتقل 
کنیم. فرزندان امروز ما با دیدن فیلم های موجود در 

شبکه های اجتماعی ]اصطلاحاً[ فیلم شده اند.«
اسماعیل تبار اضافه می کند: »در این راستا مهم 
و  کنیم  را درک  اینکه فضای مجازی  که: ۱(  است 
جامعه  امروز  مشکلات  از  بخشی  کنیم  قبول   )۲
به مدیران ما برمی گردد. در خانواده هم همینطور 
است؛ من به عنوان یک مختصص، مشکلی را در 
نوجوانان و نوجوانان ندیده ام که به پدر و مادر و 
افراط و تفریط آنها برنگردد. در خانواده های ما معمولاً 
پدر می شود رهبر و مادر هم انگار نقش رئیس دولت 
سیاست های  به کارگیری  با  هردو  و  می کند  ایفا  را 
غلط، فرزند را به اشتباه ترین شیوه ممکن تربیت و 
»مهم  می کند:  تأکید  پایان  در  می کنند.«او  بزرگ 
است که والدین بپذیرند مشکلات امروز فرزندانشان 
کار  به  تربیت غلطی است که  و  حاصل سیاست 
گرفته اند. به عبارت دیگر درست نیست که یک نفر یا 
یک نهاد صاحب قدرت باشد، اما مسئولیت نداشته 
باشد. این معضل اگر از نظر روانی در نهاد قدرت 
حل نشود، منِ نوعی از طرفدار سخت به دشمن سدّ 

تبدیل خواهم شد.«

مدیرکل امور فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل سازمان غذا 
و دارو با اعلام اقدامات انجام شده در جهت تامین نیاز بازار به 
شیرخشک از دو مسیر تولید داخل و واردات و وفور این محصول 
در هفته های آتی، در عین حال بر لزوم ثبت سامانه ای محصول در 
داروخانه ها جهت جلوگیری از قاچاق معکوس و خروج آن از زنجیره 

تامین، تاکید کرد. 

تامین  به  اشاره  با  ایسنا،  با  گفت وگو  در  دادگرنژاد  منوچهر   
تولید داخل و واردات، گفت:  از دو مسیر  نیاز  شیرخشک مورد 
تولیدکنندگان داخلی شیرخشک با تمام ظرفیت در حال تامین بازار 

هستند و تولیدات آنها روزانه در سطح کشور توزیع می شود.
ارزی، جهت  رفع مشکلات  دنبال  به  تاکید کرد:  وی همچنین 
در  و  است  داده شده  فراخوان  نیز  این محصول  فوریتی  واردات 
مجموع در پی اقدامات انجام شده، در هفته های آتی شاهد وفور 

این محصول در کشور خواهیم بود.
جلوگیری از قاچاق معکوس با ثبت در سامانه تیتک

مدیرکل امور فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل سازمان غذا و 
دارو همچنین به الزام ارایه شیرخشک با ثبت کد ملی و تاریخ تولد 
نوزاد در داروخانه ها اشاره کرد و گفت: به جهت حمایت از مصرف 
کننده، به شیرخشک  ارز ۴۲۰۰ تومانی تعلق می گیرد؛ بنابراین به 
دلیل اختلاف قیمت موجود، احتمال خروج شیرخشک ها از زنجیره 
و قاچاق معکوس آن و یا استفاده در مصارف دیگر نظیر شیرینی  
فروشی ها و ... وجود داشت. به همین دلیل ارایه این محصول با 
کدملی و تاریخ تولد نوزاد و ثبت در سامانه تی تک از ۲۰ مهرماه 

الزام آور شد تا طول زنجیره تامین تا مصرف قابل رصد باشد.
وی در همین راستا تاکید کرد: بنابراین از ۲۰مهرماه داروخانه ها 
این صورت طبق  ثبت کنند در غیر  را  نوزادان  موظفند کد ملی 

آنکه  قانون برخورد می شود. ثبت سامانه ای شیرخشک ها ضمن 
کمک می کند تا این محصول از زنجیره تامین خارج نشود و به 
دست مصرف کننده واقعی برسد، در عین حال میزان نیاز کشور 
به صورت واقعی را مشخص می کند و به این ترتیب می توان بر 
اساس آن سیاست گذاری کرد.دادگرنژاد تاکید کرد: بنابراین با توجه 
آتی شاهد وفور  برنامه ریزی های صورت گرفته، در هفته های  به 
شیرخشک در کشور خواهیم بود و در حال حاضر نیز محدودیتی در 
تامین نداریم، شرکت ها در حال همکاری هستند و شیر خشک در 
حال توزیع در استان ها است. وی همچنین در پاسخ به سوال ایسنا 
درباره اینکه با توجه به سیاست گذاری های صورت گرفته، آیا سقف 
دریافت برای هر کد ملی وجود دارد یا خیر؟ گفت: هیچ سقفی برای 

داروخانه و مصرف کننده تعیین نشده است. 
چگونگی عرضه شیرخشک به افراد فاقد شناسنامه

دادگرنژاد همچنین درباره چگونگی ارایه شیرخشک به اتباع و افراد 
فاقد شناسنامه نیز گفت: برای اتباع و افراد فاقد شناسنامه نیز از 
معاونان غذا و داروی سراسر کشور خواسته ایم که با همکاری اداره 
ثبت استانی، یک کد مجازی تهیه و به ما اعلام شود تا برای اتباع 
و افراد فاقد شناسنامه نیز سهمیه در نظر گرفته شود. درمجموع 
داروخانه ها موظفند هر کسی که مراجعه کرد شیرخشک را با کد 

ملی تحویل دهند.

بررسی مشکلات روز جامعه ایرانی از نگاه یک روانشناس

وان جامعه در محاق  سلامت ر
یک روانشناس ضمن بررسی مشکلات موجود در جامعه امروز ایران، به خبرآنلاین می گوید: »بخشی از این مشکلات ناشی از عدم تأمین امنیت روانی 
در جامعه ماست. صدها کشور در دنیا وجود دارند، اما آیا مراکز آموزشی کشورهای دیگر هم به اندازه مدارس و دانشگاه های ایرانی طی یک سال اخیر با 
این حجم بحران روانی و امنیتی مواجه بوده اند؟ اتفاقاتی که از حدود یک سال گذشته شاهد آن بودیم، امنیت و سلامت روان هر فرد را به طرق گوناگون 

تهدید می کند.«

عرضه شیرخشک با کد ملی و بدون سقف دریافتچگونگی عرضه به افراد فاقد شناسنامه 
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است

ساختمان های  ساخت  علیرغم  گفت:  تهران  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
بلندمرتبه در منطقه ۲۲ تهران این منطقه کم مدرسه ترین نقطه کشور است.به 
گزارش ایسنا، مهدی چمران در سومین اجلاسیه مجمع روسای کمیسیون های 
اجلاسیه  استان ها در ششمین  مراکز  اسلامی  اجتماعی شوراهای  و  فرهنگی 
شهرهای حماسه ساز انقلاب اسلامی، گفت: اعضای شوراهای شهر در مسائل 
فرهنگی حتما موثر هستند و میزان تأثیرگذاری آنها به میزان فعالیت آنها وابسته 
است. در شهرهای ایران اسلامی معماری اسلامی داریم و در دانشگاه نیز این 
رشته تدریس می شود. در حقیقت محور ساخت شهر در ایران بر مساجد استوار 

بوده است.
محله بدون مسجد معنا ندارد

رئیس شورای شهر تهران جادامه داد: کوچکترین سلولی که در شهر وجود 
دارد، خانواده است. در ساختار شهرهای ما که از خانواده شکل می گیرد بعد به 
محله می رسیم که در حقیقت محله بدون مسجد معنا ندارد. مجموعه محلات 
یک ناحیه و چند ناحیه یک منطقه را تشکیل داده و در نهایت مناطق شهر 
را شکل می دادند، اما متاسفانه در شهرسازی جدید که بر اساس تفکر دوری 
گزیدن بنا شده این ساختار به هم خورده است به شکلی که آپارتمان هایی که 
امروز از زمین سبز شده اند دیگر به حضور مسجد توجهی ندارند.وی ادامه 

داد: هنگامی که هشتگرد ساخته شده بود و مقرر بود رئیس جمهور وقت برای 
بازدید به آنها برود من از سازنده پرسیدم که آیا مسجد در اینجا لازم نیست و از 
پیمانکار درخواست کردم که از محل سودی که داشته یک مسجد بسازد بعدها 
نیز در شورای عالی شهرهای مصوب شد که هر ۳۰۰ واحد مسکونی در هرکجا 
که ساخته می شود همانند مدرسه و درمانگاه حتما باید مسجد نیز داشته باشد.

رئیس شورای اسلامی شهر تهران با تأکید بر اهمیت وجود مدرسه، درمانگاه و 
مسجد در محلات گفت: منطقه ۲۲ امروز کم مدرسه ترین نقطه کشور است و 
در حوزه مدرسه با مشکل مواجه است. چندین بار خیرین را برای ساخت مدرسه 
به این منطقه بردیم در حالیکه در منطقه ۲۲ ساختمان های بلند ساخته شده 
کمترین میزان مدرسه را در کل کشور دارد و همین مشکل در حوزه مسجد نیز 

وجود دارد. مبحثی که به طراحی شهری بستگی دارد.
طرح تفصیلی از طریق مشاور با نظارت شهرداری تهران تهیه می شود

چمران افزود: طرح تفصیلی از طریق مشاور با نظارت شهرداری تهران تهیه 
می شود که ابتدا باید در شورای شهر و پس از آن در شورای عالی شهرسازی و 
معماری به تصویب برسد و پس از آن نیز هر ساله اصلاح و بازنگری روی آن 
صورت بگیرد. قطعا شوراهای شهر مطابق قانون اساسی مسئولیت های مهمی را 

بر عهده دارند.

وی ادامه داد: البته در قانون سال ۱۳۶۳ توجه به شوراها بسیار بهتر بود، 
اما در سال ۱۳۷۵ این قانون ضعیف تر شد و هر چه گذشت متأسفانه همیشه 
عده ای در صدد بودند که از اختیارات شوراهای شهر بکاهند. امروز نیز در برنامه 
هفتم اصرار و فشار بسیاری آوردیم تا حقوق شوراها کاسته نشود.چمران با اشاره 
به تشکیل کمیسیون فرهنگی شوراهای مراکز استان، گفت: این جلسات به این 
دلیل است که انسجامی میان شوراها ایجاد شود. قطعا پراکندگی به شوراها 
آسیب می رساند. باید با همفکری مشکلات را بازگو کنیم و نسبت به حل آنها 
اقدام کنیم. شورای عالی استان ها این ظرفیت را دارد که به مجلس لایحه ارسال 
کند. در دوره گذشته نیز ۹۰ لایحه به مجلس ارسال شده که حدود ۴۵ لایحه 

تصویب و در مجلس به قانون تبدیل شده است.
مسئله فرهنگ حجاب اولین موضوع در حوزه فرهنگی در خانه هاست

وی در خصوص توجه به مسائل فرهنگی از سوی شوراها نیز گفت: اولین 
موضوع در حوزه فرهنگی در خانه ها توجه به مسئله فرهنگ حجاب است که از 
خانه و محله شکل می گیرد. قطعا اقدامات فرهنگی قوی این نیست که بودجه 
را افزایش دهیم. باید در این حوزه برنامه ریزی و کار مداوم صورت بگیرد و این 
عمل نیز تنها تبلیغات ظاهری نیست؛ بلکه باید کار عمیق را که زمانبر است در 

دستور کار قرار دهیم.

رئیس شورای شهر تهران:
منطقه ۲۲ تهران کم مدرسه ترین نقطه کشور است


